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UDC 519.816 

BUILDING OF DIRECTED WEIGHTED NETWORKS OF TERMS 

FOR DECISION-MAKING SUPPORT DURING INFORMATION 

OPERATIONS RECOGNITION 

D.V. Lande1,2, O.O. Dmytrenko1, O.V. Andriichuk1,2, V.V. Tsy-

ganok1,2 Y.V. Porplenko1 
1Institute for Information Recording of National Academy of Sciences of 

Ukraine, Kyiv, Ukraine 

2National Technical University of Ukraine “Igor Sikorsky Kyiv Poly-

technic Institute”, Kyiv, Ukraine 

The study is devoted to automated processing of documents of a subject 

domain for formation of text corpus, construction of directed weighted 

networks of terms and using of these networks for building of knowledge 

bases of decision support systems during information operations recognition 

[1].  

For forming the text corpus, a tool for professionals in the field of 

information analysis and information warfare – the content monitoring 

system «InfoStream» [2] was used. As a result, 135 publications that 

thematically related to Brexit were downloaded. The computerized 

processing of text corpus such as the tokenization, lemmatization, stop-words 

removal, stemming process and terms weighting was made.  

In this work, for building the undirected networks of terms the Horizontal 

Visibility Graph algorithm [3,4] is used. 

A new approach for determining the directions and the weights of links in 

the network of terms that correspond to certain concepts of the considered 

subject domain is proposed. By its application, an ontological model of the 

subject domain related to the information operations recognition was built. 

A new approach for building the knowledge bases of decision support 

systems during the information operations recognition using the directed 

weighted networks of terms of subject domain is proposed. Using it for 

building of knowledge bases allows saving time and financial resources by 

reducing the use of expert information and make it possible to detect gaps in 

the knowledge bases of decision support systems.   
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МЕТОДЫ ОБЕСПЕЧЕНИЯ НАДЕЖНОСТИ ИСПОЛЬЗОВАНИЯ 

ИНФОРМАЦИОННЫХ СТРУКТУР В ОБЛАЧНЫХ 

ВЫЧИСЛЕНИЯХ 

А.М.Хошаба, В.В.Литвинов, В.Ф.Гречанинов, К.С.Завертайло 

Институт проблем математических машин и систем НАН Укра-

ины, 

Черниговский национальный технологический университет 

В настоящее время актуальными являются исследования методов 

обеспечения надежности использования и восстановления состояний 

информационных структур в облачных вычислениях. Во многих иссле-

дованиях надежность облачных вычислений связывают с такими 

выжными характеристиками как производительность, доступность, на-

дежность и безопасность для систем [1-4]. Методы обеспечения надеж-

ности использования информационных структур в облачных вычисле-

ниях составляют группу исследований отказоустойчивости систем. 

Среди основных ролей при использовании информационных структур в 

облачных вычислениях выделяют следующие [5]: 
- поставщик облачных услуг (cloud provider); 

- потребитель или пользователь облачных услуг (cloud consumer); 

- посредник облачных услуг (cloud broker). 

В ряде случаев, еще выделяют следующие роли: 

- посредник между облачным провайдером и потребителям, предо-

ставляющий услуги подключению и транспорту (cloud carrier); 

- компания или физическое лицо, выполняющие независимую оце-

нку облачных услуг(cloud auditor). 

Поддержка методов обеспечения надежности использования инфор-

мационных структур в облачных вычислениях осуществляется с помо-

щью систем. Основными структурными компонентами систем обеспе-

чения надежности облачных вычислений являются следующие модули: 

преобразования данных; проверки данных; принятия решений; оценки 

необходимости установки контрольной точки; восстановления состоя-

ний распределенной информационной структуры. 
Методы обеспечения надежности использования информационных 

структур в облачных вычислениях заключаются в создании конт-

рольных точек и операций по восстановлению состояний программных 

средств. Как правило, такие информационные структуры являются рас-


